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Het jaar 2020 gaat ook bij onze vereniging de boeken in als het jaar waarin we 

vele plannen en activiteiten moesten afblazen vanwege de Covidmaatregelen. 

In maart was er nog volop hoop dat ze in september weer konden worden 

opgepakt.  Echter dat bleek ijdele hoop. Toch kan, het gehele jaar overziend, 

worden gesteld dat 2020 geen verloren jaar was voor de vereniging. Een 

bijzondere prijs voor onze jeugdleden, een interessante lezing over verdroging, 

gidsenwandelingen, een geslaagde werkdag in het belevingsbos, gastlessen 

op scholen, vogeltellingen en fotowandelingen.  

Hieronder een kort verslag van de werkgroepen. 

1. Werkgroep Jeugd- en Jongeren 

Het jaar 2020 werd begonnen met 11 jeugdleden en 4 jongerenleden. Aan het eind 

van het jaar waren dat 8 jeugdleden en 7 jongerenleden. 3 kinderen zijn 

doorgestroomd toen ze naar de brugklas gingen. 4 kinderen zijn met het Jeugd IVN 

gestopt. 4 kinderen zijn nieuw lid geworden, waarvan 1 via het project Sjors Sportief 

van de gemeente Grave. Jongeren lid Lisa (15 jaar) was dit jaar al ruim 7 jaar lid. Dat 

werd natuurlijk gevierd. 

 

De werkgroep hield een Escaperoom in het Buitenhuis. Eerst moesten de kinderen in 

groepjes natuurvragen beantwoorden. Voor elke opdracht kreeg het groepje een 

item, waarmee zo snel mogelijk een pindaslinger geregen kon worden. Het snelste 

groepje won.  



De leden gingen naar het Merletcollege voor een ochtend werken met microscopie. 

Voor de jongerenleden was dit natuurlijk al bekend. Zij konden de 

basisschoolkinderen helpen en preparaten maken.  Onder meer de cellen van het 

binnenvlies van een ui en een eigen haar werden bekeken.  

De ochtenden van april en mei konden niet doorgaan vanwege de corona-lockdown. 

Wel kregen de kinderen zonnebloemzaadjes om thuis in de tuin te poten. Cas had in 

de loop van de zomer de hoogste zonnebloem gekweekt, van maar liefst 204 cm 

hoog. 

In juni kon er goed nieuws bekend worden gemaakt. Het Jeugd IVN had de 

groenblauwe handdruk gewonnen van Waterschap Aa en Maas voor een ontwerp 

voor de nieuwe natuurstrook bij het Gemaal van Sasse in Grave. Zo konden ze het 

schooljaar afsluiten met de feestelijke middag van de prijsuitreiking bij het gemaal.  

De jongeren kregen een rondleiding op de kinderboerderij door Wim Brands en 

hoorden alle  weetjes en bijzonderheden over de dieren. Daarna spraken we over het  

belang en de functie van bomen voor de natuur en onszelf. De kinderen bedachten 

zelf spelletjes en quizvragen die ze een volgende keer kunnen doen, ook met 

kinderen die geen lid zijn. 

Een nieuwe Coronagolf, met ook veel besmettingen onder kinderen, teisterde 

Nederland. Met elke maand een persconferentie was het steeds afwachten, wanneer 

er weer een ochtend kon worden georganiseerd. Veiligheid van kinderen en leiding 

stond voorop. 

In december was er een winter/kerstochtend. De kinderen hadden een 

natuurmoment voorbereid. Ze vertelden uitgebreid over wat ze in de natuur hadden 

gezien. Daarna verzamelden ze al wandelend spullen om zelf kerststukjes te maken.  

2. Werkgroep Publiekswandelingen 

Het jaar 2020 werd geopend 

met een publiekswandeling in 

het Gasselse bos, met als 

thema ‘Wat hebben planten en 

dieren in de winter nodig om te 

overleven’. 18 personen 

wandelden met onze gidsen 

mee. 

De wandelingen in de rest van 

het jaar konden vanwege de 

beperkingen door Corona geen doorgang vinden.  

 

 



3. Werkgroep Lezingen 

Medewerkers van waterschap Aa en 

Maas hebben ons bijgepraat over de 

gevolgen van de verdroging voor ons 

landschap en de maatregelen die het 

waterschap hier tegen moet nemen.   

28 belangstellenden gaven gehoor aan 

onze uitnodiging. 

De andere 3 geplande thema-avonden 

konden vanwege de beperkingen door 

Corona geen doorgang vinden. 

 

4. Natuurgidsen 

Nieuw in 2020 waren de natuurwandelingen voor onze eigen ervaren gidsen en 

gidsen in opleiding. Het doel van deze wandelingen is elkaar te leren kennen en van 

elkaar te leren. Tijdens deze wandelingen lukte het om onderling goede afspraken te 

maken en de regels van het RIVM na te komen. 

Zo wandelden onze gidsen in maart onder barre weersomstandigheden met 6 

personen in natuurgebied Oude Maasbocht Keent. 

In april en mei werd besloten niet te 

wandelen vanwege de regels van het 

RIVM. 

In juni liepen 7 gidsen door het 

Raamdal, ook dit was weer een 

gezellige en leerzame wandeling. 

In augustus kozen de gidsen voor het 

Gasselse bos. 12 gidsen en gidsen in 

opleiding lieten zich tijdens deze 

prettige wandeling door Henk 

Verbeeten bijpraten over de natuur in 

het bos.  

Tijdens de wandelingen ontstaan er regelmatig discussies over het een of ander.  

Helaas gooide Corona ook hier weer roet in het eten en moest dit nieuwe initiatief 

voor de rest van het jaar stoppen. 

 



5. Natuurgidsenopleiding 

Vijf zéér gemotiveerde personen zijn in 2019 begonnen aan de regionale IVN 

natuurgidsenopleiding.   

De gezamenlijke IVN-afdelingen aan de 

Maasoever hebben deze opgestart. De 

theorielessen vinden plaats in Gennep. 

Helaas hadden wij als IVN Grave geen 

mentor uit eigen geledingen ter 

beschikking. Na een dringende oproep 

hebben 2 leden van IVN Nijmegen deze rol 

naar tevredenheid op zich genomen. 

Helaas heeft Corona ook hier de boel 

stilgelegd. Onze cursisten zijn zelf wél het 

door hen gekozen natuurgebied De 

Broekse Wielen blijven bezoeken voor onderzoek.  

6. Werkgroep belevingsbos  

Het jaar 2020 was een zeer roerig jaar. Dit werd hoofdzakelijk veroorzaakt door de 

noodzaak van certificering van het belevingsbos, in verband met aansprakelijkheid 

omtrent mogelijke ongevallen. Verder onderzoek naar verzekerde aansprakelijkheid 

blijkt ingewikkeld. Uiteindelijk bleek pas in 2021dat de aansprakelijkheid voor 

ongevallen is afgedekt door de gemeentelijke vrijwilligersverzekering. Wel moet het 

IVN aan wettelijke verplichtingen voldoen. Derhalve moeten boomhut en 

belevingsbos worden gecertificeerd, gemonitord en veilig onderhouden. 

Op 24 februari werd tijdens de werkgroep vergadering de NL-doet werkdag op 14 

maart voorbereid. De pomp en pompbak moesten worden aangepakt, zitpalen 

geplaatst en een zitkuil overkapt met een eikenhouten frame, ingevlochten met 

wilgentenen en gedeeltelijk dichtgezet met klei, dat verder afgemaakt kan worden 

door bezoekende kinderen. Het blote voeten-pad zou de jaarlijkse onderhoudsbeurt 

krijgen. En een beukenboom bij Els Loeffen kon worden gerooid en in het 

belevingsbos worden geplaatst. Echter eind februari zette Corona door alle 

activiteiten een streep. 

In overleg met het bestuur is door de firma Abos op 15 juni een keuring uitgevoerd 

betreffende de veiligheid van boomhut en belevingsbos. De boomhut moet veiliger: 

het klimnet is te fijnmazig, de planken kieren zijn te groot, spleten tussen planken 

moeten ruimer, de trap moet veiliger, de ondergrond val dempend en de balustrade 

moet 1,30 meter hoog zijn. Het slingertouw mag alleen onderaan een knoop 

bevatten, het blote voeten pad moet ontdaan worden van opstekende paaltjes en 

enkele duikers van het doolhof zijn te lang. 

 



Doordat Corona tijdelijk afnam kon de werkdag worden gepland op 4 juli. Vanwege 

de certificering werd besloten nog niets te doen aan de boomhut en de ingegraven 

duikers. De meeste andere eerder geplande werkzaamheden konden doorgaan. 

Echter het overkoepelen van de zitkuil kon niet doorgaan omdat Brabants Landschap 

het niet passend vond in het broedseizoen de eikenhouten opleggers te kappen. De 

reeds gerooide en  aangevoerde beukenboom kon wel worden geplaatst. Alom een 

geslaagde en leuke werkdag. 

Op 8 oktober is in de werkgroep afgesproken na Corona een natuur-opdrachten-pad 

voor te bereiden, alsmede een tipitent boven de zitkuil, veilige stapels boomstammen 

om over te klimmen, de omgekeerde beukenboom te voorzien van afbeelding en 

sjouwhout beschikbaar te stellen waarmee kinderen zelf open piramides kunnen 

bouwen.  

Ook is tijdens de herfstperiode in een kleine werkgroep verder gezocht naar 

oplossingen betreffende de kosten van het certificeren van de boomhut, het aangaan 

van samenwerking met de Kinderboerderij betreffende het certificeren en verbeteren 

van de boomhut, alsmede het verder in kaart brengen en afdekken van de 

bestuurlijke aansprakelijkheid van het bestuur inzake de boomhut. Helaas was een 

en ander zodanig ingewikkeld dat er in 2020 geen afdoende duidelijkheid is 

gekomen. 

Er zijn vanwege Corona in 2020 verder geen werkzaamheden meer voorbereid en/of 

uitgevoerd. 

7. Werkgroep Natuurfotografie 

De werkgroep Natuurfotografie is een echte groep geworden. Ondanks de 

coronamaatregelen is de agenda voor 2020 niet gewijzigd. Iedere maand was er een 



fotowandeling in een bepaald gebied met een thema. Men kon immers individueel op 

pad en foto’s maken.  

Gebieden die onder meer bezocht zijn: Herperduin, Langven en de Graafsche Raam, 

natuurgebied Keent, Mariëndaal, Broekse Wielen. 

 

Volgens de gebruikelijke wijze werden de gemaakte foto’s ingezonden. Op de vaste 

fotoavonden waren er geen samenkomsten in het Buitenhuis, maar maakten we 

gebruik van het programma Zoom via de computer. Dit programma was door IVN 

Brabant voor alle afdelingen van Noord-Brabant ter beschikking gesteld. Zo werd van 

de nood een deugd gemaakt en uiteindelijk hebben alle werkgroep leden veel plezier 

gehad aan hun hobby. 

8. Vogelwerkgroep  

Het jaar 2020 begon als andere jaren, onderhoudswerk en tellingen werden 

opgestart. Maar ook hier kwam snel een einde aan, Corona was de schuldige. 

De uilenwerkgroep heeft zijn activiteiten op een laag pitje moeten zetten. 

De tellingen van roeken en huiszwaluwen 

zijn gewoon doorgegaan omdat die door 1 

persoon worden gedaan. Tijdens de 

vergadering van januari zijn de resultaten 

van de watervogeltelling 2019 besproken. 

Ook een activiteit die door leden alleen 

werd gedaan is de nationale 

tuinvogeltelling. Hieraan deden 14 leden 

van de werkgroep mee. Resultaten waren 

in grote mate gelijk aan de landelijke. 



Op 4 augustus zijn we weer bij elkaar gekomen in het Buitenhuis om bij te praten. 

Daar werd besloten dat de werkgroep niet zou deelnemen aan de jaarlijkse 

vogeltrektelling, omdat wij met te weinig leden zijn om zo iets op te zetten. 

9. Werkgroep Schoolgidsen 

Op 14 januari werd  samen met Herma Peeters en Sylvia Thuis een gastles verzorgd 

op basisschool De Raamdonk voor groep 6. In totaal 37 leerlingen. 

 

Inleiding over vogels, vogeltrek, ogen, zicht en gehoor van uilen en waarom 

uilenballen. In de aula werd uilenballen uitpluizen gedaan 

20 januari gastles verzorgd op OBS De Sprankel in kader van talentenmiddag, 
onderwerp ‘Loofbomen in de winter’. Determineren van eik, beuk, paardenkastanje 
en berk aan hand van knoppen. Aantal leerlingen 14. 
 
27 januari gastles verzorgd op OBS De Sprankel in kader van talentenmiddag, 
onderwerp ‘Loofbomen in de winter’. Determineren van eik, beuk, paardenkastanje 
en berk aan hand van knoppen. Aantal leerlingen 16. 
 

Hierna was het afgelopen met gastlessen op de scholen omdat het Covidvirus roet in 

het eten gooide.  

10. Coördinatoren overleg 

In 2020 hebben de coördinatoren niet veel activiteiten 

kunnen ontwikkelen vanwege Corona. Alleen de 

fotowerkgroep is stug doorgegaan met de wandelingen en in 

beperkte mate met de bijeenkomsten. De coördinatoren 

hebben zo veel als mogelijk contact gehouden met hun 

werkgroep leden. Dat gebeurde via de mail of via Zoom. 

Ook via Zoom heeft een aantal malen een overleg tussen de 



coördinatoren plaatsgevonden. Er is gesproken over de mogelijkheden om de leden 

betrokken te houden en over mogelijkheden tot bezigheden in IVN-verband. Iedereen heeft 

de moed er in gehouden en er werd steeds vooruit gekeken. 

11. Bestuur  

Het bestuur kon de algemene ledenvergadering niet houden op de gebruikelijke wijze 

in het Buitenhuis. Gedwongen door de Covid-maatregelen werd deze via de digitale 

weg afgewerkt. Bij deze ledenraadpleging werden 2 nieuwe bestuursleden verkozen: 

Hans Hofhuizen en Gerard Janssen.  

Rob Lobel beëindigde zijn bestuurslidmaatschap en daarmee zijn functie als 

secretaris/penningmeester. Gerard Janssen nam het secretariaat over en Thom 

Kikkert het penningmeesterschap. Met deze bestuursverkiezing kwam er ook een 

eind aan de interim-periode van het bestuur. 

Het bestuur riep Els Loeffen en Wil Ariëns uit tot IVN-vrijwilliger van het jaar 2020 en 

reikte het bijbehorende aandenken uit op het woonadres van deze actieve, trouwe 

leden.  

 

Als jaarthema voor de verenging koos het bestuur in overleg met de coördinatoren 

voor het thema Biodiversiteit. De werkgroepen gingen aan de slag om een deel van 

hun activiteiten zoveel mogelijk in het teken te zetten van dit jaarthema.  

Het tweewekelijks koffie-uurtje voor de leden in het Buitenhuis moest vanwege 

Coronamaatregelen worden stopgezet.  

 

  

 

 

         


